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سرمقاله

فرهنگ کار حلقه گمشده این روزها
ادامه از صفحه یک

پیشرفته  جهان  در  که  است  حالی  در  این 
استراتژیک  نقش  به  بیشتر  وقوف  با  صنعتی 
تولید،  و  کار  به  آن  نگرش های  و  انسانی  نیروی 
مفهوم فرهنگ کار از اهمیت فزاینده ای برخوردار 
های  برنامه  در  چنانچه  رو،  این  از  است.  شده 
توسعه بر مقوله کار و فرهنگ آن بی توجه باشیم 
درواقع به یک رکن عمده در مقوله رشد جامعه 
بی اعتنا مانده ایم. کار کردن و فرهنگ کار بایستی 
بنیادهای  بتوان  طریق  این  از  تا  شود  نهادینه 
فرهنگ کار را بنا نهاد و در جهت تقویت آن گام 
بخشیدن  توازن  در  کلیدی  نقش  کار  برداشت. 
 به ساختارهای اقتصادی و اجتماعی جامعه دارد.

جامعه  بارز  و  شاخص  خصوصیت های  از  یکی 
معطوف  جوانانی  فزاینده  رشد  به  ایران  کنونی 
می شود که از تحصیلات آکادمیک برخوردار هستند 
و به علت بیکاری بار سنگینی به خود و خانواده 
خویش تحمیل می کنند. باید بپذیریم که فرهنگ 
کار و تلاش در اغلب جوانان ما بسیار پایین آمده 
پشت  ندارند.  تلاش  و  کار  به  میل  ما  جوانان  و 
میزنشینی آفت کار بسیاری از جوانان شده است. 
بالا رفتن انتظارات و بی رغبتی جوانان به مشاغل 
یدی از پیامدهای کم رنگ شدن فرهنگ کار است که 
به نوعی مشاغل پشت میزنشینی اداری را آنچنان 
در افکار و اندیشه جوانان و نوجوانان در اولویت 
قرار داده است که رغبت و گرایش بسیاری از آنها را 
به فعالیت در مشاغل دیگر به شدت کاهش داده 
است. خلاء نبودن فرهنگ کار، سبب شده است  تا     
علی رغم واقعیت های موجود و با همه مشکلاتی 
که در حوزه اشتغال و فرصت های شغلی وجود 
دارد، در بسیاری از مشاغلی که مربوط به حوزه ی 
صنعت و یا زراعت و کشاورزی می باشد با کمبود 

نیروی انسانی و کار مواجه باشیم.
فرهنگ کار را بایستی مقوله ای پویا دانست که 
در جریان صنعتی شدن روند تکاملی خود را طی 
می نماید. عصاره فرهنگ کار چگونگی تولیدات ملی 
و میزان آن می باشد که خود بر رفاه اجتماعی اثر 
می گذارد و تولید به نوبه خود بر فرهنگ کار و روابط 
اجتماعی اثر شایانی دارد. به نظر می رسد در جهت 
ارتقای فرهنگ کار باید به این نه عامل توجه ویژه 
داشت؛ 1-احساس مفید بودن سازمانی 2-تصویر 
ذهنی از استعداد کاری خود 3-نگرش مثبت به کار 
4-میزان پذیرش تغییرات و روش های کاری جدید 
5-نظام فرهنگی حاکم بر جامعه 6-میزان وضوح 
نقش ها و روش های کار 7-میزان عدالت سازمانی 
8-ارزش های کار )درونی و برونی( 9-برخورداری از 

میزان وجدان کاری بالا

خبر

اخبار

در نامه مدیرکل مطبوعات وزارت ارشاد 
مطرح شد

لزوم پیگیری ضرب و شتم یک خبرنگار 
توسط محافظان سید حسن خمینی

مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی در پی 
حاشیه اخیر ضرب و شتم خبرنگار یک خبرگزاری 
در مراسم سالگرد درگذشت سیدمحمود دعایی، 
توسط محافظان سید حسن خمینی، نامه ای خطاب 

به وی منتشر کرد.
مدیرکل  شمسایی،  ایمان  ایسنا،  گزارش  به 
نامه ای  در  داخلی  خبرگزاری های  و  مطبوعات 
سرگشاده که در صفحه مجازی خود منتشر کرد، در 
واکنش به ضرب و شتم یک خبرنگار توسط محافظان 
سیدحسن خمینی از وی خواست مسأله را شخصا 

پیگیری کند. متن کامل نامه بدین شرح است:
جناب حجت الاسلام والمسلمین آقای حاج سید 

حسن خمینی
سلام علیکم؛ ضمن عرض تبریک ولادت حضرت 
ابالحسن الرضا علیه السلام، به عرض می رسانم 
احتمالا تا کنون متوجه شده اید که محافظان شما 
در جریان حضورتان در سالگرد مرحوم دعایی، یک 
خبرنگار را که برای پوشش مراسم و حضور شما 
در آن به کار حرفه ای مشغول بوده ضرب و شتم 
مدیرعامل  صحبت های  از  که  آن گونه  کرده اند. 
شدت  ظاهراً  دریافتم،  ایلنا  خبرگزاری  محترم 
درگیری بالا بوده و معاون جنابعالی در موسسه 
حفظ و نشر آثار حضرت امام روح الله رضوان الله 
علیه نیز قول پیگیری و دلجویی دادند. با خبرنگار 
هم صحبت کردم. پیشنهاد می کنم حرف هایش را 
بشنوید. بسیار دردآور است. کارت خبرنگاری را 
به محافظان شما نشان داده اما اعتنایی نکردند و 
باقی ماجرا که حتما از ایشان بشنوید. به عنوان 
یک مسئول از وی عذرخواهی کردم. اما این کافی 
نیست. امام به ما آموخت مهربانی و قاطعیت را 
توامان داشته باشیم. ظلم را تحمل نکنیم و برای 
احقاق حق مظلومین بکوشیم. ما ان شاءالله چنین 
این خبرنگار  از  امیدوارم شما هم  خواهیم کرد و 

دلجویی کنید هم از همکارانتان پیگیری کنید.

مصر از عادی سازی روابط با ایران 
استقبال می کند

یک رسانه عربی به نقل از منابع مطلع با اشاره 
به مواضع اخیر ایران درخصوص تقویت روابط 
با مصر اعلام کرد که قاهره از گسترش روابط با 

تهران استقبال می کند.
در  مصری  منابع  برخی  ایسنا،  گزارش  به 
گفت وگو با الشرق الاوسط با اشاره به رغبت و 
تمایل ایران برای از سرگیری روابط با قاهره تاکید 

کردند که مصر از این مساله استقبال می کند.
این منابع آگاه اعلام کردند که قاهره امیدوار 
است روابط دوجانبه اش با تهران تقویت شود 
به گونه ای که این روابط هماهنگ با سیاست 

منطقه ای مصر باشد.
این منابع با اشاره به مواضع مسئولان و مقامات 
ایرانی و در راس آن ها حسین امیرعبداللهیان، 
وزیر خارجه ایران تاکید کردند که سیگنال های 
با  روابط  از سرگیری  برای  ایران  و مکرر  مثبت 

قاهره در سطح جهان خبرساز شده است.
در  مصر  پیشین  خارجه  وزیر  فهمی،  نبیل 
با الشرق الاوسط گفت که گزارشات  گفت وگو 
منتشر شده درخصوص تمایل مصر برای برقرای 
روابط با ایران یک موضع ابتدایی است، به نظر 
می رسد که دو طرف ایرانی و مصری تمایل دارند 
اخیرا  ایران  و  دهند  گسترش  را  روابط شان  که 

مواضع زیادی در این زمینه داشته است.
با  گفت وگو  در  اخیرا  عراقی  سیاسی  منابع 
روسیاالیوم به جزئیات سفر عمار حکیم، رهبر 
با  دیدار  و  قاهره  به  عراق  ملی  حکت  جریان 

مقامات ارشد مصر پرداختند.
این منابع با اشاره به چند نشست امنیتی میان 
مسئولان ایرانی و مصری در بغداد اعلام کردند 
که عمار حکیم پیام ایران برای از سرگیری روابط 
با مصر را به عبدالفتاح سیسی، رئیس جمهور 

این کشور منتقل کرده است.
منابع عراقی افزودند که پیام ایران مثبت بوده 
است و پاسخ عبدالفتاح سیسی در این خصوص 

نیز مثبت بوده است.
بر اساس این گزارش، همزمان با سفر هیثم بن 
طارق، پادشاه عمان به تهران و دیدار با مقامات 
ارشد کشورمان سید عمار حکیم به قاهره سفر 
کرد و با مقامات این کشور دیدار و گفت وگو 

کرد.
رهبرمعظم انقلاب اسلامی صبح روز دوشنبه 
در دیدار »هیثم بن طارق آل سعید« سلطان 
مذاکرات  به  اشاره  با  همراه،  هیات  و  عمان 
طرف های ایرانی و عمانی، خاطر نشان کردند: 
نکته مهم آن است که این مذاکرات تا رسیدن به 
نتایج محسوس، به صورت جدی پیگیری شود و 

در نهایت ارتباطات گسترش یابد.
اظهارات  به  اشاره  با  اسلامی  انقلاب  رهبر 
از  برای  مصر  تمایل  بر  مبنی  عمان  سلطان 
سرگیری روابط با جمهوری اسلامی ایران، تاکید 
و  می کنیم  استقبال  موضع  این  از  ما  کردند: 

مشکلی در این زمینه نداریم.

دولت برنامه ای برای افزایش قیمت 
سوخت ندارد

وزیر نفت گفت که دولت هیچ برنامه ای برای 
افزایش قیمت بنزین ندارد.

جواد اوجی در حاشیه جلسه دیروز )چهارشنبه( 
دولت در جمع خبرنگاران بیان کرد:  با وجود 
دارا بودن رتبه دوم ذخایر گاز دنیا، متأسفانه 
درصد تجارت گازمان کمتر از 2 درصد است که 
ان شاءالله با توجه به مذاکرات و تفاهمات و عقد 
قراردادهای جدیدی که با ترکمنستان و کشورهای 
همسایه خواهیم داشت، و بحث تجارت گاز اعم 
از واردات، صادرات سوآپ و ترانزیت خواهد بود، 

درصد آن افزایش یابد.
وی همچنین در پاسخ به سوالی در خصوص 
که  جایی  هر  در  گفت:  بنزین  قیمت  افزایش 
صحبت کرده ام اعم از حیاط دولت، سخنرانی 
و یا جایی مصاحبه داشتیم اعلام کرده ایم که 
دولت هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین 

ندارد.
سوال  به  پاسخ  در  همچنین  نفت  وزیر 
دیگری در خصوص سهمیه های بنزین تأکید 
کرد: سهمیه ها نیز همان سهمیه ای است که 
و همان  بوده  ها  کارت  پیش در  از یک سال 

ادامه دارد.

محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی 
که صبح دیروز  ) 1۰ خرداد ماه( در جریان نظارت 
با  بود،  شده  شمالی  خراسان  استان  وارد  میدانی 
حضور در همایش صنعتگران، کارآفرینان، کشاورزان 
و دامپروران واقع در شهرک صنعتی شیروان، گفت: 
عرصه های  در  تولیدکنندگان  کارآفرینان،  امروز 
مختلف جنگ اقتصادی، دقیقاً همان نقشی را ایفا 
می کنند که مردم و یگان های سازماندهی شده در 

میدان دوران دفاع مقدس داشتند.
وی در ادامه با تأکید بر اینکه امروز، کارآفرینان، 
راه  نقشه  و  نگاه  با  باید  نیروهای خلاق  و  جوانان 
مسیر  در  بلند  نگرش  و  صحیح  رویکرد  با  دقیق، 
یادآور شد:  بگذارند،  پا در میدان  اقتصادی  جنگ 
در وهله نخست باید از سطح کلان تا مسائل خرُد 
کشور جهت گیری همسو داشته باشیم و همه بدانیم 
که به کدام سمت حرکت می کنیم و پراکنده کاری 
انجام ندهیم.  قالیباف در ادامه با اشاره به اشکالاتی 
ما در حوزه  اقتصاد  کرد:  عنوان  اقتصاد،  در حوزه 
تولید رانتی است، اگر رانت هدفمند نباشد و ویژگی 
نداشته  را  محدودیت  و  بودن  مشروط  کاهندگی، 
باشد نه تنها به تولید کمک نمی کند بلکه تولید را 
منهدم می کند که نمونه روشن آن صنعت خودروی 

کشور است.
قطعه ساز،  امروز  داد:  ادامه  مقننه  قوه  رئیس 
خودروساز، مصرف کننده و دولت از تولید خودرو 
ناراضی هستند اما همچنان اصرار بر ادامه این راه 
وجود دارد. الزاما هر رانتی در تولید مفید نیست و در 
مقاطعی اگر به تولید کمک دقیق و هدفمند نشود، 

کار پیش نمی رود.
وی افزود: بر اساس ادبیات اقتصادی، برای تولید 
نیازمند تجهیز منابع هستیم و اگر این نگاه را داشته 
باشیم، کار دقیق تر پیش می رود. یکی از اقداماتی که 
در این خصوص از بدو مجلس یازدهم دنبال کردیم، 
روشی برای تجهیز منابع در حوزه مربوط به اشتغال 

بود که در تبصره 18 انجام شد.
تجهیز  نگاه  با  در سال 14۰۰  داد:  ادامه  قالیباف 
منابع، امکانی در کشور ایجاد شد که تقریباً رضایت 
نسبی در حوزه اشتغال به وجود آورد اما در سال 
14۰1 با اینکه همین تبصره 18 را داشتیم، به دلیل 
تغییر در نحوه اجرای آن، باعث شد چیزی از این 
محل به دست کارآفرینان نرسد و تقریباً تخصیص 
آن صفر باشد، لذا نقش مدیریت، نگاه و توجه دقیق 

به موضوعات است که باعث حل مسائل می شود.
قالیباف در ادامه با تأکید بر اینکه با تجهیز منابع 
باید رشد تولید را رقم بزنیم، اظهار داشت: همچنین 
ما باید کمبود برق و گاز را جبران کنیم اما این جبران 
زمان بر است. وقتی می گوییم در گاز ناترازی داریم 
اول ما و مردم باید بدانیم که 4 برابر استاندارد دنیا در 
حال مصرف گاز هستیم از این رو در وهله اول باید 

اسراف را کاهش دهیم.
رئیس مجلس در ادامه با اشاره به قطعی گاز و برق 
در مقاطعی از فصول زمستان و تابستان به دلیل 
افزایش مصرف، عنوان کرد: اگر صرفه جویی انجام 
شود بدون این قطعی ها، 25 درصد تولید برق و گاز 
افزایش می یابد از این رو می توان کار را با سیاست 
دیگری انجام داد و صرفه جویی کرد که هم صنعت، 
هم مردم و هم کشور از محل آن منفعت ببرند. این 

موضوع یکی از ابعاد و مفاهیم تجهیز منابع است.
وی در ادامه با نگاه کلی و کلان به موضوع اقتصاد 
گفت: برخی کشورهای همسایه نفت و گاز ندارند و 

در حوزه مربوط به تجارت، متمرکز بر اقتصاد خرُد 
بوده و اقتصاد و صنعت کلان ندارند اما چون رویکرد 
صادرات دارند از همین طریق کشور خود را اداره می 

کنند و میزان زیادی هم اشتغال ایجاد کرده اند.
بخش  اینکه  بیان  با  همچنین  مجلس  رئیس 
عمده ای از اقتصاد ما در حوزه صنایع سنگین فولاد، 
پتروشیمی و غیره است که تکیه بر حوزه رانت دارد، 
ابراز داشت: رانت انرژی است که باعث سرپا نگاه 
داشتن این صنایع شده است. رویکرد کلان ما در 
حوزه اقتصاد، سیاست جایگزینی به جای صادرات 
است ولی آیا وقتی از سیاست جایگزینی به جای 
صادرات می گوییم، به این معنا است که باید در همه 

چیز خودکفا باشیم؟ قطعاً نه!
قالیباف در ادامه با بیان اینکه گاهی کار ما منطق 
و توجیه اقتصادی ندارد، عنوان کرد: مهم این است 
تراز  باید  اقتصادی هستیم  استقلال  دنبال  به  اگر 
پیشران خود  و همه جا  باشد  مثبت  ما  اقتصادی 
را برنامه هفتم قرار دهیم و پیش ببریم. از این رو 
یکی از چالش های ما این است که تکلیف خود را 
در برنامه هفتم در سطح برنامه توسعه دقیق روشن 
کنیم که دولت، مجلس و همه کارآفرینان با هم یک 
نظر و یک عمل داشته باشند که البته در این مسیر 

نظرات مختلف است.
رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان ادامه داد: ممکن 
من  با صحبت های  اقتصاد  حوزه  در  افرادی  است 
موافق نباشند که اشکالی ندارد اما در صحنه عمل 
و اداره کشور باید در نهایت یک راه را انتخاب کرد و 
مصمم این مسیر را ادامه داد و اگر ثبات در اقتصاد 
داشته  تصمیم  در  ثبات  اول  وهله  در  می خواهیم 

باشیم. ما باید یک دهه با تصمیم مشخص حرکت 
کنیم تا به ثبات اقتصادی برسیم.

از  یکی  خود  سخنان  از  بخش  این  در  قالیباف 
و  دانست  کشور  در  تمرکزگرایی  را  کار  اشکالات 
افزود: برای دنبال کردن هر موضوعی حتی در سطح 
روستا، آن موضوع به ترتیب به شهرستان، فرماندار، 
استاندار، به وزیر و در نهایت به شورای عالی کشور 
می رسد تا حل شود در حالی که برخی موضوعات 
نمی تواند در هر استانی به یک شیوه نسخه پیچی 
شود. تفاوت جغرافیایی، فرهنگی و محیطی استان ها 
باعث می شود حتی زراعت یک محصول در نواحی 
مختلف متفاوت باشد از این رو کارهای ملی و محلی 
و کارهایی که تولی گری و تصدی گری است باید 
تفکیک شود. رئیس قوه مقننه ادامه داد: از این رو 
تصور می کنم در این موضوع با توجه به این سفر و 
سفری که پیش از این آقای رئیس جمهور به استان 
داشته، باید برای کار ضربتی در حوزه اقتصاد استان 
که عمدتاً معطوف به کشاورزی و دامپروری است 
نیز  از مسیر آن گردشگری استان  تا  صورت گیرد 

رونق یافته و زیرساخت ها نیز آماده شود.
وی در ادامه مهم ترین مشکلی که همه باید برای 
حل آن بسیج شوند را در حوزه آب دانست و عنوان 
کرد: به وضعیت آب شرب و کشاورزی باید رسیدگی 
مشخص  خصوص  این  در  نیز  مطالعات  و  شود 
منطقه  نمایندگان  و  استاندار  گزارش های  است. 
در این زمینه دریافت شده و گزارشی هم از نتیجه 
سفر دولت به این منطقه در دست داریم. از این 
رو مقدمات فراهم است و بحث مربوط به ماده 23 
در حال انجام است تا انتقال آب از منطقه سرانی به 

استان انجام گیرد.
آب  لوله  مسیر  تغییر  برای  کرد:  عنوان  قالیباف 
باید تدبیر شده که به پشت سد بیاید و از آن بهره 
برداری شود تا فرصتی برای ادامه لوله گذاری ایجاد 
شود لذا این کار باید از مرکز دنبال شود اما نحوه 
استفاده درست از این آب در شرایطی که بحران آب 
به خصوص در حوزه کشاورزی داریم باید در استان 
پیگیری شود. چرا که سهم آب شرب حدود 5 درصد، 
سهم صنعت 15 درصد و سهم آب کشاورزی حدود 
8۰ درصد است که نشان می دهد در حوزه کشاورزی 
اسراف می شود؛ آب زیاد مصرف شده اما محصول 
کمتر برداشت می شود لذا باید نحوه کشاورزی نیز 

اصلاح شود.
رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان همچنین با اشاره 
به تدابیر صورت گرفته در حوزه صادرات، گفت: در 
تلاش هستیم بازارچه منطقه را ایجاد کنیم تا اقتصاد 
خرُد استان رونق یافته و به کشور همسایه صادرات 
داشته باشیم. روز گذشته نیز ملاقاتی با رهبر ملی 
ترکمنستان داشتم که موضوع بازارچه مطرح شد و 
موافقت طرف مقابل وجود داشت از این رو موضوع 
را پیگیری می کنیم تا هر دو موضوع بازارچه و آب به 

سرانجام برسد.
و  معدن  حوزه  در  دیگری  بحث  داد:  ادامه  وی 
صنعت در استان وجود دارد که باید مشکلات آن 
برطرف شود و جزء زنجیره اقتصاد کلانی است که 
باید با هماهنگی در خارج و داخل استان موضوع را 
پیگیری کرد. در نهایت امیدوارم این توفیق را داشته 
بعدی  سفر  در  فرصت ها  آوردن  فراهم  با  باشیم 

پیشرفت کار را ببینیم.

منابع خبری از اقدامات جدید عراق در مرزهای اقلیم کردستان و 
ایران خبر دادند. به گزارش ایسنا به نقل از شبکه رووداو، نیروهای 
مرزبانی عراق در حال ساخت جاده جدید در نوار مرزی ایران و عراق 
در اقلیم کردستان به منظور ساخت برجک و سیستم های دیدبانی 

هستند.
اخیرا قاسم الاعرجی، مشاور امنیت ملی عراق به تهران سفر کرد 
و با علی اکبر احمدیان، نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای 

عالی امنیت ملی کشورمان دیدار و گفت وگو کرد.
دیدار  این  در  عراق  ملی  امنیت  شورای  دبیر  الاعرجی،   قاسم 
امنیت  عالی  شورای  دبیر  عنوان  به  احمدیان  انتصاب  تبریک  با 
ملی جمهوری اسلامی ایران و آرزوی موفقیت برای وی، تصریح 
که  است  آماده  و  مصمم  عراق  ملی  امنیت  نهاد  و  دولت  کرد: 
ارتباطات نزدیک و مستمر در همه حوزه  با تداوم  چون گذشته 
باشد. داشته  تعامل  و  همکاری  ایران،  اسلامی  جمهوری  با   ها 
دبیر شورای امنیت ملی عراق، با اشاره به روابط ممتاز دو کشور 
که همواره تدوام داشته گفت: امنیت عراق را امنیت ایران و امنیت 

ایران را امنیت عراق می دانیم.
وی رایزنی مستمر میان مقامات عالی دو کشور به منظور تسریع 
در اجرای توافقات فی مابین به ویژه در ابعاداقتصادی و امنیتی را 
زمینه ساز ثبات و پیشرفت دو کشور دانست و گفت: من به همراه 
یک هیات عالی رتبه به دیدار  شما آمده ام و بر پای بندی عراق به 

توافقی که اخیراً بین دو کشور امضا شد تاکید می کنم.
وی افزود: این توافق برخواسته از ایمان و اعتقاد ما است؛ زیرا 
ثبات و توسعه ایران و عراق را تضمین کننده ارتقاء ضریب امنیت 
ملی دو کشور و بستر ساز آرامش و پیشرفت در منطقه می دانیم.

قاسم الاعرجی، مشاور امنیت ملی عراق صبح روز شنبه نیز در 
راس هیاتی راهی سلیمانیه شده بود. دستگاه امنیت ملی عراق اعلام 
کرد که الاعرجی به دستور محمد شیاع السودانی، نخست وزیر این 
کشور به منظور بررسی اقدامات انجام شده برای کنترل مرزهای 
ایران و عراق راهی سلیمانیه شده است. پیش از این یک منبع 
در دستگاه امنیت ملی عراق در گفت وگو با پایگاه خبری العربی 
الجدید با اعلام سفر الاعرجی به تهران گفته بود که وی درخصوص 
کنترل مرزهای مشترک و مقابله با فعالیت گروه های مخالف ایران 

)تروریست ها( با مسئولان ایرانی تبادل نظر خواهد کرد.
این منبع اعلام کرد که شخص محمد شیاع السودانی، نخست 
وزیر عراق به همراه مقامات اقلیم کردستان تحرکات گسترده ای 
در راستای دور کردن مجموعه های مسلح مخالف ایران از مرزها و 

استقرار یگان های امنیتی در نوار مرزی انجام می دهد.
این مسئول عراقی در ادامه گفت که الاعرجی در سفرش به تهران 
اقدامات دولت عراق در زمینه کنترل مرزها را به مسئولان ایرانی ارائه 
خواهد کرد و تلاش می کند که از حملات دوباره ایران در مناطق 

مرزی علیه مواضع تروریست ها ممانعت کند.

انتقاد قالیباف از اقتصاد رانتی در حوزه تولید

و ناراضی هستند همه از تولید خودر
رئیس مجلس با بیان اینکه لازمه ثبات اقتصادی، ثبات در تصمیم است، گفت: امروز قطعه ساز، خودروساز، مصرف کننده و دولت از تولید خودرو ناراضی 

هستند اما همچنان اصرار بر ادامه این راه وجود دارد.

اقدامات جدید بغداد برای کنترل مرزهای ایران و عراقرسانه های عراقی خبر دادند
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نیست

بهارستان نشینان  توسط  مجلس  انتخابات  قانون  حالی  در  اخیر  هفته های  در 
دست کاری و بالا و پایین می شد که خبرهای ضدونقیض زیادی پیرامون چیستی 
آن هم به بیرون درز می کرد. حتی کار به جایی رسید که غلامرضا نوری قزلجه، 
نماینده مردم بستان  آباد در مجلس ادعا کرد خبر جنجالی شاسی بلندها جنجالی به 
منظور در حاشیه رفتن طرح نمایندگان مجلس برای تغییر قانون انتخابات به صورت 

خاموش بوده است. 
در همین رابطه احمد علیرضابیگی نماینده افشاگر شاسی بلندها جدای از این که 
وجود ادعای ارتباط خاصی میان دو خبر خودروهای شاسی بلند و قانون انتخابات را 
قبول ندارد، درباره خود طرح تغییر قانون انتخابات به خبرآنلاین می گوید: »البته من 

به پاره ای از موضوعات مطرح شده در قانون انتخابات نقد دارم.«
او درباره اینکه به کدام بندها انتقاد دارد می گوید: »در نظر گرفتن مواردی که 
می تواند برای محدود کردن دامنه انتخاب مردم موثر واقع شود از این دست است. 
و همینطور موضوعاتی مثل پرونده قضایی که می تواند منجر به محدودیت کاندیدا 
از کاندیداتوری بشود.« درباره اینکه در قانون انتخابات مصوب مجلس به شورای 
نگهبان این اختیار داده شده تا پس از انتخابات نیز صلاحیت کاندیدای پیروز را رد 
کند، علیرضابیگی می گوید: »بله اینکه حتی پس از اخذ رای مردم، شورای نگهبان 
بتواند کاندیدای پیروز را ردصلاحیت کند، موضوعی بوده که مورد قبول ما نبوده 
است.«  به گفته  وی تعدادی از بندهای قانون انتخابات تصویب شده و تعدادی به 

کمیسیون برای اصلاح ارجاع شده است.
همچنین عبدالله ایزدپناه نماینده ایذه و باغ ملک در مجلس یازدهم در پاسخ به 

پرسش خبرآنلاین درباره قانون انتخابات و موضوع وسیع شدن دایره ردصلاحیت ها 
حتی پس از برگزاری انتخابات، می گوید: »بله در قانون جدید دستان شورای نگهبان 
بازتر می شود.« این نماینده درباره انتخابات تناسبی توضیح می دهد: »اگر شورای 
نگهبان تایید بکند، فعلا آزمایشی برای تهران برگزار می شود.« ایزدپناه درباره تفاوت 
از دو جریان هرکدام  با غیرتناسبی می گوید: »مثلا دو لیست  انتخابات تناسبی 
کاندیداهای فهرست خود را معرفی کرده اند. لیست اول 8۰ درصد آرا را کسب کرده 
و لیست دوم بیست درصد رای آورده. بنابراین مثل گذشته همه  کاندیداهای لیست 
پیروز شده وارد مجلس نمی شوند و لیست دوم به اندازه بیست درصد رای ماخوذه ی 
خود بیست درصد از سهمیه نمایندگی آن شهر را از آن خود می کند. یعنی برای 
شهر تهران شش نفر آخر در لیست پیروز می افتند )به اندازه هشتاد درصد یعنی 24 
نفر( و شش نفر اول لیست دوم )به اندازه بیست درصد رای( در فهرست 3۰ نماینده 
تهران قرار می گیرند.« ایزدپناه در پاسخ به این سوال که آیا قانون انتخابات تناسبی، 
تلاشی از سوی نمایندگان کنونی تهران و شخص رییس مجلس که با بیم بالا رفتن 
راه  و می خواهند  دیده  قوی  را  نیاوردن خود  رای  احتمال  دوباره مشارکت مردم، 
ورودشان را به مجلس بعدی تسهیل کنند گفت:»دور قبل این قدرها هم مشارکت 
پایین نبود. آقای قالیباف بالای یک میلیون رای آورده و نفر اول لیست بوده است. 
البته نگاه مجلس نگاه قانون گذاری است. مجلس تشخیص داده خوب است از 
همه دیدگاه ها استفاده بشود و اقلیت  هم صدایی و کرسی خودش را داشته باشد.«

آیا نفع انتخابات تناسبی در اسفند امسال را چند نفر اول لیست ائتلاف احتمالا 
شکست خورده اصولگرایان تندرو نخواهند برد؟ سوالی است که ایزدپناه نماینده 

مجلس در پاسخ آن می گوید: »برعکسش را هم ببینید. ممکن است به نفع جریان 
منتقد جریان انقلابی هم باشد.« وی انتخابات تناسبی را در بلندمدت به نفع احزاب 
می داند: »خوب است آن فردی رای بیاورد که پاسخگوی حزبش بشود و در چارچوب 
حزبش حرکت بکند. البته این نظر ما بوده و ممکن است شورای نگهبان مخالفت 
کند.« او درباره ی بندهای دیگر قانون انتخابات نیز توضیحاتی می دهد: »قانون 
استانی شدن انتخابات که مجلس پیش دنبال کرد، مسکوت ماند چون شورای 
نگهبان رد کرد. اجحاف هم بود به شهرهای کوچک که ممکن بود به نسبت میزان 

رای استان نتوانند نماینده ای داشته باشند.«
وی از شرایط افزایش تعداد نمایندگان در قانون جدید انتخابات گفت: »طرحی 
در مجلس پیرامون افزایش نمایندگان حوزه ها در حال گردش است. براساس اصل 
64 قانون اساسی ایران تعداد نمایندگان مجلس شورای اسلامی 27۰ نفر است و از 
تاریخ همه  پرسی سال 1368 هجری شمسی پس از هر 1۰ سال، با در نظر گرفتن 
عوامل انسانی، سیاسی، جغرافیایی و نظایر آنها حداکثر 2۰ نماینده می تواند به 
تعداد نمایندگان اضافه شود. الآن بیست و دو سال است که افزایش نداشتیم. 
این طرح چهل نماینده اضافه می کند. کمیسیون امور داخلی و شوراها هم تصویب 
کردند. و در اختیار هیئت رییسه قرار گرفته است. باید هیئت رییسه در دستور 
کار بگذارد تا به قانون تبدیل بشود. قانون اساسی به اجرای چنین اصلی تاکید دارد 
زیرا به نفع کشور است زیرا آنانی که قانون اساسی را نوشتند، متوجه بودند شهرها 
توسعه پیدا می کنند، جمعیت شان افزایش می یابد. یا برعکس شهری دچار کاهش 
جمعیت می شود. همین کرج با جمعیت دو میلیون و نیم، فقط دو نماینده دارد!. از 

نظر جمعیت چندین برابر شده. نمی شود فقط دو نماینده داشته باشد. از طرف دیگر 
حوزه های انتخابی داریم که با چهل هزار جمعیت یک نماینده دارد!«

به گفته ی ایزدپناه به جز شاخص جمعیت، شاخص محرومیت نیز در افزایش 
تعداد نمایندگان مدنظر مجلس قرار گرفته است: »منتظریم دکتر قالیباف دستور 
بدهند تا توسط هیئت رییسه در دستور کار قرار بگیرد و شورای نگهبان نیز تایید 

نهایی اش کند.«

انتقاد برخی نمایندگان از قانون انتخابات
دست برای رد صلاحیت ها بازتر می شود
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